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Catastrofele ecologice 
si societatea civilă 
' Mihai Mihăită . 

La originea dezastrului ecologic ce a dus la scurge
rea de ciam,ră în apele Tisei, Someşului şi Dunării 
a fost o disfuncţie în controlul unui bazin de decan
tare de la o mină de aur de la Baia Mare, proprieta
te mixtă româno-australiană. De această catastrofă 
ecologică fără precedent au suferit populaţiile mai 
mule or ţări. A fost pusă în pericol viaţa oamenilor, 
a locuitorilor satelor şi oraşelor. 

Pescarii şi agricultorii sunt cei mai loviţi, primii 
în resursele naturale ale activităţii lor profesiona
le, iar cei/alţtvăd animalele domestice şi recoltele 
amenin/ate să piară otrăvite de apele poluate. 

De parcă această nenorocire n-ar fi fost suficientă 
pentru a trage învăţămintele necesare, iacă că sce
nariul se repetă la iazul Nora/ de la Baia Borşa, cu 
o fidelitate de coşmar. Apele râurilor Vaser şi Vişeu 
sunt poluate cu ioni de plumb şi zinc, iar autorităţi
le încearcă să liniştească populaţia prezentând ac
cidentul ca mai puţin catastrofic decât primul şi că 
nu este vorba de problemă ecologică, ci una socială. 
Se pierde din vedere faptul că accidentul readuce 
România în atenţia organisme/or internaţionale, în 
condiţiile în care fenomenul se poate repeta la ori
care din cele 30 de iazuri existente ( din care 16 în 
Maramure:r). 

Mass-media internă şi internaţionala a exploatat 
situaţia creata :ri unii chiar au tras foloase politice 
de pe urma ei. 

MtJsurile dispuse de forurile de specialitate dupa 
prima catastrofe n-au fost aplicate. DuptJ al doilea 
accident, ministrul mediului spune ca daca în viitor 
nu se vor lua măsurile dispuse, se vor aplica sanc
ţiuni drastice. N-a spus însa când, în care viitor, 
câte catastrofe se mai a:rteapta. 
Reprezentanţii Ministerului Industriei şi Comer

ţului n-au fost prezenţi nici când accidentul s-a re
petai, dar au fost prezenţi experţi ONU, ai Uniunii 
Europene :ri chiar ministrul adjunct al mediului din 
Germania. 

Nici o voce a societaţii civile din România n-a 
protestat. Partidul Ecologist Român, Federaţia Eco
logista din România.fundaţiile şi asociaţiile ecolo
giste au ptJstrat o uimitoare tacere. De ce nimeni 
din societatea civila nu i-a condamnat pe cei vino
vaţi pentru dezastrul provocat şi nu le-a cerut sa 
participe la refacerea mediului natural distrus din 
vina lor? La noi au continuat tacerea şi nepasarea 
şi atunci când s-a declanşat protestul organizaţii
/or ecologiste australiene, care au ameninţat cu 
boicotul împotriva întreprinderii australiene. 

(Continuare fn pag. 3) 

Premisele relansării 
în aşteptarea mult-pro

misei relansări a econo
miei, asistăm la ... relansa
rea disputelor pe tema fac
torilor care contribuie la 
oprirea declinului. Ne re
ferim la dezbaterile legate 
de bugetul pe anul în curs. 
Atât parlamentarii cât şi 
analiştii fenomenelor poli
tico-economice au sesizat, 
pe bună dreptate, că orice 
discuţie pe temele enunţa
te devine inutilă, atât timp 
cât 11u se asigură un volum 
adecvat la capitolul chel-

tuieli de capital (pentru 
investiţii, în fond, dar se 
utilizează o terminologie 
specifică Uniunii Europe
ne, ceea ce nu este deloc 
rău). 

Spre stupoarea multora, 
comparativ cu anul 1999, 
pentru anul 2000 este 
prevăzută scăderea ponde
rii - raportată la PIB - a 
cheltuielilor de capital. 
Este adevărat, diminuarea 
nu priveşte decât 0,1 la 
sută, adică de la 2,9 la 2,8 
la sută, dar ce fel de creş-

Sub egida Direcţiei Generale pentru Energie a Comi
siei Europene, s-a desfăşurat între 8-10 noiembrie 1999, 
la Graz (Austria), conferinţa "SAVE: Pentru un Mileniu 
de Eficienţă Energetică". Instrumentul esenţial pentru 
îndeplinirea sarcinilor Protocolului de la Kyoto (inclu
siv reducerea emisiilor de COi), SA VE este un program 
comunitar privind îmbunătăţirea eficienţei energetice. 
începând din 1991, suma investită de Comisia Europeană 
prin SA VE (peste 85 milioane Euro) a fost utilizată pen
tru finanţarea a peste 350 de proiecte şi acţiuni. Confe
rinţa, ce a reunit peste 450 de participanţi din peste 28 
de ţări incluzând toate statele membre ale Uniunii Euro
pene precum şi ţări din Europa Centrală şi de Est, a per
mis prezentarea rezultatelor şi a beneficiilor obţinute prin 
aplicarea măsurilor de eficienţă energetică şi revizuirea 
.politicilor în domeniu. Discutarea politicilor şi strate
giilor viitoare şi identificarea unor noi posibile domenii 
de acţiune au evidenţiat obligativitatea reînnoirii anga
jamentelor luate de către guvernele statelor membre pri-

tere economică se poate 
asigura când scade volu
mul în vestiţiilor? 

Se poate observa că lu
crurile nu pot fi reduse la 
cheltuielile de capital in
troduse în bugetul general 
consolidat, întrucât secto
rul privat derulează pro
priile investiţii. Ponderea 
acestuia nu este deloc ne
glijabilă nici în domeniul 
investiţiilor - circa 65 la 
sută din total. Numai că 
tendinţa generală - de pes
te 3 ani - este de scădere 
continuă a volumului ac
tivităţii (anul trecut con
tracţia a fost de circa 13 la 
sută), iar perspectivele 
pentru 2000 nu se anunţă 
mai bune. 

Ponderea încă impor
tantă a sectorului de stat în 
sfera investiţiilor se cere 
examinată şi dintr-un alt 
unghi de vedere. Cea mai 
mare parte a cheltuielilor 
de capital se concentrează 
pe lucrări publice extrem 

de importante, în special 
din infrastructură, ceea ce 
are un impact considerabil 
asupra întregii economii. 

Solicitările suplimenta
re ale unor ministere au 
privit tocmai unele lucrări 
publice, multe dintre ele 
începute de mult timp şi 
nefinalizate. De la reţele
le de comunicaţii până la 
drumuri (rutiere şi ferovia
re), sumele alocate nu asi
gură realizarea unui număr 
minim de obiective de 
strictă necesitate. Chiar în 
condiţiile menţinerii unor 
fonduri speciale (al dru
murilor, al sistemului ener
getic etc.), resursele sunt 
cu totul insuficiente. De 
aici, temerile că relansarea 
economiei nu are premise
le bugetare minime. Spe
ranţele într-o infuzie de 
capital străin sunt doar în 
parte justificate. Şi atunci? 
După toate probabilităţile, 
relansarea se amână. 
(T. B.) 

vind energia şi protecţia mediului. Comisia Europeană 
a trasat în linii mari Planul de Acţiune pentru Eficienţa 
Energetică, ce va stabili măsuri vizând îmbunătăţirea 
eficienţei energetice din statele membre ale Uniunii 
Europene cu cel puţin l % deasupra tendinţelor acutale. 
Programul SA VE va fi un instrument esenţial de ducere 
la îndeplinire a măsurilor prevăzute în Planul de Acţiu
ne, rezultatele conferinţei devenind parte integrantă a 
acestui Plan de Acţiune. Una dintre principalele trăsături 
ale acestei conferinţe a fost prezenţa activă a reprezen
tanţilor din ţările Europei Centrale şi de Est deja impli
caţi în programul SAVE. Participarea acestora trebuie 
privită prin prisma prezentului proces de integrare a ţări
lor aflate în faza de accedere la calitatea de membru al 
Uniunii Europene. 

dr. lng. Mihai-Marius Voronca 

(Continuare fn pag. 6) 
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Ingineri mari personalităţi 

Irimie Iulian 
Staicu 

A efectuat studii pedologice com
plexe, aducând contribuţii de interes 

mondial în agricultură . 

,:, na.scut Îil comuna 
c.'.r'.strnn jl!d. BraşO\, .a 28 
ap:ilic 1905, ·ntr-o familie 
cle agricultori. A fost elev al 
,:~eu.lui "Andrei Şaguna •· 

~in Braşov încre anii l 916-
:9 .4. Au-as clin copilărie de 
.rJ.._,rerefe dezvoltării plante 
:JI 3-:! în seri s şi a urm ar si.u 

c:we supe11oare la "Şcoala 
-'\g•·ic'.Jli" de la Herăstrau . 
"e unde a obţinut titlul de 
1~in~r agronom in 191.8 

r· ',930 şi-a început carie
. a ~a asistent la Faculta'ea 
le Ar,ru11omie din B,1cu

.0~ti. ln acelruşi an a debutat 
1 nomeniul cercetării ştiin
:fic-,_ c2 şef de lucrări la 
!ISc.tutul de Cercetări Ag, o
o..uice al Româme1 
ICAR), condus de prof. 

__ c„Jem1cian Gh. Iont:scu 
":-işeşti, care _-a îndruwat 
aşii în cercetare şi al cărui 

~:..i!c.bo~amr a devenit rrai 
liJ'7i.L 

1n 1932 a fost trimi:, cu o 
bucsă in Statele Unite, unde 
a urmat cursuri de perfocţio
nare la Colegiul de Agricul
tură şi Ştiinţe Aplicate din 
Manhattan-Kansas, iar la 
'fucson-Arizona a fkut 
practică cu prof. Myers şi cu 
orof. R.L. Russel la Nebras-' 
l;a. Ca urmare a acestor stu
uii a obţinut titlul de M2s
ter of Science în 1936. 

Întorcându-se în ţară, 
si-a reluat activitatea didac
r,că la Facultatea de Agri
cuitură din Bucureşti şi cer
telările ştiinţifice la ICAR. 

A lucrat sub îndrumarea 
prof. Sişeşti la teza de doc
torat "Influenţa aratului asu
pra acumulării apei şi nitra
ţilor în sol şi efectele asu
pra cantităţii şi caii lăţii 
grâului de toamnă". Această 
lucrare, cu care a obţinut ti
tlul de doctor în 1938, a fost 
deosebit de apreciată, prin 
,aptul că îmbina cercetarea 

fundamentală cu cea aplica
tivă. 
Urmărind evoluţia ingine

rului Staicu în învă\ăffiântul 
superior. an1 aflm că â de
venit profesor tilularîn 1944 
si în acelaş1 an prodecan. 
Între anii 1%2-196~ a !ost 
profesor şi la Facultatea de 
Biologie din Bucure~Li. 

Om 1972 şi pâr,ă în 1 'l80 
a fost profesor consultant si 
a îndrumat numeroşi cnndi
daJi la doctorat. 

In domeniul cercetării. el 
şi-a îndreptat atenţia asupr~ 
modului de utilizare a în
grăşămintelor chimice şi or
garuce, în scopul practir d~ 
mărire a produqie1 agrico
le. El a efecniat ;tudii pedo
logice asupra w1or tipuri de 
soluri, cum ar fi brun des
chis de stepa, cernozio1,11 
castaniu, brun roşcaţ de 
pădure şi alte tipuri, precum 
şi asupra plantelor culti,ate 
pe aceste soiur;, grâul, po
rumbul, mazărea şi altele. El 
a realizat studii complexe 
stabilind relaţia dintre gra
dul de afânare al solului şi 
doza de nitraţi necesară cen
tru mărirea producţiel de 
porumb. . 

Un alt studiu fundamen
tal aplicativ pe care l-a abor
dat se referă la aplicarea în
grăşămintelor chimice sub 
formă de ioni\i (schimburi 
de ioni) la porumb, ovăz şi 
sfeclă. 

Ca urmare a lucrărilor 
sale de interes economic na
ţional şi internaţional, în 
1963 a fost ales membru co
respondent al Academiei 
Române şi laureat al Pre
miului de Stat, iar în 1965 i 
s-a decernat titlul de doctor 
docent. 

Tot în colaborare cu pro
fesorul său Ionescu Sişeşti, 
s-a ocupat de problemele de 
mare actualitate intemaţio-

1905 -1989 

n'ală privind mediul încon
jurător. în acest sens a fost 
rnmis ca delegat al şuinţe1 
român~ti la conferinţele in
ternaţionale de la Paris 
(1967); New York (1968, 
1971, 1972, 1973), Viena 
(1968) ş, Geneva (1971-
1973), wide a adus contri
buµi originale în probleme 
privind poluarea, criza de 
proteine, sursele nepoluan
te de energie, identificarea 
bogăţiilor naturale ale 
Pământului. Pentru contri
buţiile sale remarcabile a 
fost ales vicepreşedinte al 
Comitetului Consultativ 
pentru Aplicarea Ştiinţei şi 
Tehnicii (1973). Prin presta
ţia sa competentă a contri
buit la formarea imaginii fa
vorabile a specialiştilor ro
mâni. 

în cadrul activităţii de cer
cetare a deţinut funcţii de 
răspundere, astfel: şef al 
S4ţiunii Experupentale C~
lacea-Timiş; şef al Secţiei 
fitotehnică a Institutului de 
Cercetări pel)tru Cereale şi 
Plante Tehnice de la Fundu-· 
!ea (ICCPT); director gene
ral la lnstilUtul de Cercetări 
Agricole - ICA (1966-
1969). 

Rezultatul cercetărilor 
sale a fost concretizat în zeci 
de lucrări publicate, din care 
reţinem pe cele de referinţă: 
"Dis1,11gerea solului" 
(1942); "Agrotehnica", în 
cola,borare cu Ionescu Si
şeşti (2 voi., 1958);'"Proble
me)e mediului înconjurător" 
(1972). 

A trecut în nefiinţă la 21 
martie 1989. 

A fost un om al păcii, al 
iubirii de oameni, care şi-a 
dedicat viaţa scopului nobil 
de a mări cantitatea de hrană 
a omenirii. 

Mihai Olteneanu 

Codurile 
pentru 

internationale 
tări si i'imbi 
' ' 

•Din neglijenta autorităţilor, limba română a "primit" codifica
rea internaţională "ron", în timp ce codul "rom" a fost atribuit (de 

Comitetul 37 din cadrul lnfoterm - Austria) limbii ţigăneşti! 

Pentru identificarea cu 
uşurinţA a numelor de ţări 
şi de limbi în diverse 
lucrări de ternunologie, 
informare, documentare, 
lexicografie etc., s-a sim
ţit nevoia stabilirii unor 
coduri cu caracter interna
ţional. Sarcina rezolvării 
acestei necesităţi şi-a în
suşit-o ISO (Intemational 
Standardisat10n Organi
sation), care a iniţiat stan
darde pentru coduri inter
naţionale corespunzătoa
re. 

Pentru denumirile de 
ţări a fost întocmit stan
dardul ISO 3166:1988 
care a fost adoptat şi de 
Institutul Român de Stan
dardizare prin STAS 
12208-90 (ulterior ISO 
3166 a fost revizuit, de
venind ISO 3166-1: 
1997). Aceste documen
te cuprind pentru fiecare 

·ţară trei coduri: un cod 
alfa-2, compus din două 
litere, un cod alfa-3, com
pus din trei litere şi un cod 
"numeric 3 ", compus din 
trei cifre. Codurile alfa se 
scriu cu litere majuscule. 
Pentru România şi alte 
câteva ţăn (luate ca exem
plu), aceste coduri sunt 
date în tabelul 1. Se ob
servă că pentru codurile 
alfa s-au ales reprezentăn 
cât mai apropiate de de-

Ţara 

România 
Bulgaria 
China 
Franţa 

Germania 
Italia 
Republica 
Moldova 
Marea Britanie 
Polonia 
Spania 
SUA 
Turcia 
Ungaria 

numirile oficiale ale ţări
lor respective. 

Standardul ISO 3166-
1: 1997 a fost completat în 
ultimul timp cu standarde
le ISO 3166-2:1998 -care 
stabileşte codurile pentru 
subdiviziunile ţărilor (pen
tru România sunt codifica
te denumirile judeţelor, de 
exemplu Alba RO-AB, 
Arad RO-AR etc., pentru 
Bucureşti RO-B)- şi ISO 
3166-3:1999, care face 
unele corecturi pentru 
schimbări intervenite între 
timp (de exemplu, Cehia 
şi Slovacia, în loc de Ce
hoslovacia şi ţările prove
nind din fosta Uniune So
vietică). 

Pentru denumirile de 
limbi, ISO a întocmit în
tr-o primăetapăstandardul 
ISO 639:1988, însuşit de 
Institutul Român de Stan
dardizare prin SR ISO 
639-1995. Aceste standar
de cuprind coduri din două 
litere scrise cu minuscule. 
Pentru ţările menţionate în 
tabelul !, codurile de limbi 
sunt date în tabelul 2. 
După această fază, care 

prin ISO 639:1988 cuprin
dea principalele limbi ale 
lumii, s-a trecut la o fază 
ulterioară, care a căutat să 
cuprindă majoritatea Jim-

Tabelul 1 

bilor folosite pe Terra. S-a 
întocmit astfel standardul 
ISO 639-2: 1998, care cu
prinde coduri formate dtn 
trei htere. Prin acest star1· 
dard s-au reluat toate hm
bile prevăzute în I O 
639: 1988, la care s-au l· 
dăugat limbi mai puţm 
răspândite, dar pentru care 
s-a considerat că este ne
cesară o codificare. S-a 
ajuris astfel la un mare 
număr de limbi (peste 
400). 

Prm ISO 639-2: 1998 
s-au creat două <:odun al
fanumerice de câte trei li
tere: ISO 639-2B pentru 
lucrări de bibliografie ş. 
ISO 639-2T pentru lucrări 
oe terminologie . 

În tabelul 2 se prezintă 
codurile de limbi cu doua 
litere şi cele cu trei litere 
pentru limbile ţărilor men
ţionate anterior. cât şi alte 
câteva. care pot prezenta 
importanţă d10 punctul 
nostru de vedere. 

Din examinarea acest¼ 
tabel constatăm că o parte 
chn noile codun de trei 1,
tere pentru limbi core,
pund cu codunle de \ăn 
dm ISO 3.J66-L1997, ai
tele nu. 

lng. Costin Ruclreanu 
(Continuare în pag. 6) 

Codul ISO 3166:97 
alfa 2 alfa 3 num.3 

RO ROM 642 
BG BGR 100 
CN CHN 156 
FR FRA 250 
DE DEU 276 
IT ITA 380 

MD MDA 498 
GB GBR 826 
PL POL 616 
ES ESP 724 
US USA 840 
TR TUR 792 
HU HUN 348 

Cui i-or fi stând în gât inventiile românesti? -
' ' ' Asociaţia Creatorilor în 

Tehnică, înfiinţată în ia
nuarie 1990, a avut ca 
prim obiectiv modifica
rea Legii invenţiilor şi 
inovaţiilor, care depose
da autorul de dreptul asu
pra brevetului şi prin 
aceasta de toate celelalte 
drepturi ce decurg din 
proprietatea asupra bre
vetului de invenţie. 

La dezbaterea proiec
tului legii, care s-a făcut 
în acelaşi an şi s-a pro
mulgat ca Legea nr. 64/ 
1991 privind brevetele de 
invenţie, noi am reuşit să 
.impunem câteva articole 
care să permită inventato
rului să beneficieze de 
drepturile naturale: 

* dreptul de a obţine 
brevetul de invenţie apar-

ţine inventatorului; 
* drepturile ce decurg 

din obţinerea unui brevet 
sunt liber negociabile; 

* utilizatorul unei inven
ţii este scutit de impozitul 
pe beneficiu în primii 5 ani 
de existenţă a brevetului. 

Acest al treilea drept, 
obţinut cu foarte multă 
greutate, are la bază faptul 
că o invenţie, pentru a 
ajunge într-o fază finală de 
utilizare, are nevoie cam 
de aceşti 5 ani. Este vorba 
de experimentare, proiec
tare, fază pilot, construc
ţie, montaj, reglaje, omo
logare etc. 

Practic vorbind, în aceşti 
5 ani nici nu se pot obţine 
beneficii, decât în cazuri 
excepţionale. Realmente, 
în această perioadă inven-

ţia este conswnatoare de 
fonduri de cercetare-dez
voltare şi de fonduri de 
investiţii, pentru a ajunge 
la faza de exploatare in
dustrială. De beneficii se 
poate pune problema abia 
în primul an de funcţiona
re la parametrii proiectaţi. 

Şi totuşi, s-au găsit prin
tre aleşii românilor sufi
cienţi oameni care să se 
teamă ca nu cumva să se 
îmbogăţească cineva de pe 
urma invenţiilor româ
neşti, neplătind în primii 5 
ani impozitul pe beneficiu. 
Ar fi interesant de ştiut -
şi lansez această provoca
re Ministerului Finanţelor 
să informeze românii -
câte cazuri de scutire de 
acest impozit au fost în 
România pe perioada de 

funcţionare a acestei pre-
vederi legale. 

Am zis pe perioada de 
funcţionare, pentru că 
acest drept a fost abrogat 
începând din data de 31 
august 1994 conform O.G. 
70/94. Urmare unei cam
panii de presă şi nu numai, 
puternică şi concertată, 
s-a abrogat abrogarea în
cepând din data de 2 au
gust 1996, conform Legii 
nr. 73/1996. 

Şi iarăşi a apărut teama 
de îmbogăţire a inventato
rilor! Aşa că, profitând de 
ruşa-zisa "relaxare fiscală", 
prin care impozitul celor
lalţi pe beneficiu a scăzut 
de la 38% la 25%, inven
tatorilor li s-a reintrodus 
impozitul pe beneficiu în 
acei 5 ani. Mai exact, prin 

Ordonanţa de urgenţă nr. 
27/29.12.1999 pentru mo
dificarea şi completarea 
Ordonanţei Guvernului nr. 
70/1994 privind impozitul 
pe profit, la art. V se pre
vede: Pe data intrării în vi
goare a prezentei ordonan
ţe de urgenţă se abrogă: ( şi 
prima poziţie, dar absolut 
prima, care se pare că 
stătea în gât cuiva, este) 
art. 68 din Legea nr. 64/ 
1991 privind brevetele de 
invenţie. Adică, se abrogă 
abrogarea care abrogase 
scutirea de impozitul pe 
beneficiul rezultat din 
aplicarea unei invenţii în 
primii 5 ani de valabilita
te a brevetului de invenţie. 
Aşa vede Guvernul actuaJ 
"relaxarea fiscală" şi "pro
movarea" cercetării româ-

neşti! 
Eu, în calitate de inven

tator, de membru al Aso
ciaţiei Creatorilor în Teh
nică şi de cetăţean al Ro
mâniei, dezaprob această 
măsură legată de aplicarea 
invenţiilor, care nu poate 
decât să demoralizeze şi 
mai mult cercetătorii şi 
creatorii în tehnică din 
România. Având în vede
re faptul că există un pro
iect de lege privind breve
tele de invenţie, care să se 
armonizeze cu actuala 
Constituţie (pentru că Le
gea 64/1991 afostpromul
gată înaintea Constituţiei), 
propun creatorilor în teh
nică şi opiniei publice, în 
general, să ia atitudine faţă 
de asemenea măsuri anti
româneşti. 

lng. Gh. Moraru, Galaţi 
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Primul pas spre unificarea 
organizaţiilor patronale a fost făcut 

P iem 1frrma că data de 24 februarie 2000 va însem
, I _, moment decisiv în davoltarea şi consolidarea 
actinta\1i organizatiilor ,,atronale din România, un pas 
spre procesul de unificare s1 reprezentare a patronatului 
-,-mân în caorul dialogului social tripartit - guvern, pa
ronat, sindicate, 

Momentul amintii se releră la Adunarea Generată a 
r n1t111ii Generale a Industriasilor din România - UGIR 
i 903 - ea mai putermcă, reprezentativă şi sernnifica
i 1va contederaţie patronala a societăţii civile din ţara 
rwastră :ontinuatoarea marelui UGIR interbelic. Reu
iind reprezentanţi ai filialelor din toate judeţele ţării. 
,i,·est fonim al indusrnd ~aţiunale române a supus dez
haterri documentul adresat Guvernului României "Par-

,enatul 2000 pentru relan,area econorrucă şi aderare 
,a Uniunea Europeană", precum şi rapoartele anuale in
reme. 

La lucrări au mai fost prezenţi reprezentanţi ai unor 
organizaţi.J patronale, partide politice, organizaţii sindi
cale, ai corpului diplomatic ~1 mass-media. 

Punctul central al lucrărilor l-a constituit alegerea, din-

Fundatia Natională pentru 
Societatea IĂformaţională 

La 3 martie a.c. a avut loc la Bucureşti lansarea Funda
tiei Naţionale pentru Societatea Infomaţională, al cărei 
preşedinte este dl prof. Dan Moldovan, care activează la 
Universitatea Dallas, SUA, iar vicepreşedinte dl dr. ing. 
Nicolae Costake, membru al Consiliului AGIR. 

Dintre principalele obiective pe care şi le propune Fun
daţia amintim: 

• conştientizarea factorilor de decizie şi a popul_aţiei asu
pra necesităţii şi urgenţei pe care le implică trecerea la 
Societatea Informaţională; 

• monitorizarea şi corelarea de activităţi din domeniul 
SI pentru a servi intereselor naţionale cu consum minim 
de resurse; 

• identificarea şi definrrea de acţiuni şi proiecte cu mare 
impact asupra dezvoltării SI; 

• atragerea de contnbuţii din partea unor organizaţii 
române ş1 străine, guvernamentale şi neguvernamentale, 
la susţinerea acţiunilor şi pr,oiectelor promovate de Fun
daţie; 

• colaborarea cu orgarusme internaţionale la definirea 
şt finanţarea unor proiecte specifice destinate promovării 
SJ· . 

~ atragerea diasporei române pentru dezvoltarea SI; 
• iniţierea de reglementări care să stimuleze dezvolta

rea componentelor şi structurilor caracteristice SI. 

Catastrofele ecologice 
si societatea civilă 
' (Urmare din pag. I) -

Cum se poate explica indiferenţa Partidului Eco
logist Român şi a Federaţiei Ecologiste din Româ
nia, prezente în Parlamentul ţării şi care de obicei 
sunt prompte În denunţarea lipsurilor democratice 
din ţara noastră? 

Cum să judeci o societate care acceptă pasiv pus
llirea tei:itoriului ei de către industriaşii iresponsa
bili, zar ce, care au obliga/ia să controleze, stJ-i pună 
să plătească fi tolerează Într-un mod inacceptabil? 

Cun ,e poate vorbi atunci despre o societate ci
vllă în România. care tace în faţa unui asemenea 
accident considerat de unii exper(i ţa un dezastru 
major ale cărui efecte vor dura decenii? 

Nu este oare w, sem~ al unei demisii colective, al 
servilismu lu(, al laşităru. un disprer nelimitat faţă 
de oamenii simpli condamnaţi la suferinţe şi chiar 
la pieire? · 
Democraţza este lupta cotidiană a societăţii civi

le . care nu poate fi confundată cu pp/itica sau cu 
puterea Societatea civilă trebuie să controleze con
tinuu abuzurile puterii , nepăsarea fa(ă de proble
mele importame. actele care amenin(ă libertatea 
tuturor ,ri a fiecăruia. Nu sunt suficiente discursuri
le despre democraţie, care constituie o pălăvrăgeală 
lipsită de consistenţă. Nic, colocviile insipide ce se 
constituie Îl1 propagandă mediatică şi chiar poli
tică, nici unele interese economice nu constituie 
scopul societăţii civile. 

Societatea civilă trebuie săfacă cercetări şistu
dii cu caracter ecolog1c, să ceară şi să susţină efec
tuarea de investiţii şi creşterea exigenţei pehtru pre
venirea catastrofelor, astfel ca România să nu mai 
constituie un pericol ecologic. 

tre candidatunle depuse, a presecintelu, T iGJR 1 QO~. 
Pentru funcţia .ie preşedinte au canoidat Mihru C~trcwg, 
George Copos. Ion Hohan, Marian Miluţ şi MarH:s 
Opran, care ş, ,lu expus pe rând strategia ş1 ohiectivele 
re. care urmeaza a le promova in activitatea TGIR 190~. 

fn urma votu.lui exrnmat de delegati, omul de afaceri 
George Copos a fost ales presedmtele l'GlR " '103 pen
tru un mandat de patru ani. 

George Capo~. care recent a fos, ales preşeointe exe
cutiv al Confederaţiei Patronatelor din România, poate 
constitui şi prin noua tuneţie de presemnte al UGIR 1903 
un actor hotărâtor care va crea in întreaga comunitate a 
oamenilor de .1 acen români o reală unit2.te, o ,·oagulare 
a organizaţiilor patronale, o unire a mi~cării paa-onatu 
lu, rrnţional în jurul UG1R 1903, care. ;ă contrihu1e în 
mod decisiv la întărirea rolului şi aportului industriaşi 
lor ş1 oamenilor de afaceri la soluţionarea marilor pro
bleme cu care se. confruntă economia naţională şi pentrU 
aderarea României la Uniunea Europeană 

lng. Ion Rozanlde 

ROMPLATE 
Miercun, 16 februarie 2000, la Combinatul Siderur

gic SIDEX din Galaţi s-au întâlnit toţi producătorii de 
tablă din Romârua, pentru a analiza problemele lor de 
piaţă internă şi externă, dar şi pe cele tehnice şi tehnolo
gice, pentru găsirea căilor de redresare a situaţiei şi re
lansarea activităţii ÎJ! contextul în care România a înce
put negocierile pentru aderare la Uniunea Europeană. 
Ei au hotărât să înfiinţeze o asociaţie care să îi poată 
reprezenta şi să le apere interesele în varii situaţii, atât 
în plan intern cât şi internaţional. 

Atât timp cât şi la nivelul Uniunii Europene, într-o 
manieră similară funcţionează un organism reprezenta
tiv care îşi zice Eurofer, s-a apreciat ca necesară o aso
ciere a producătorilor de tablă în cadrul căreia să se poată 
elabora o strategie care să conducă la o activitate profi
tabilă. 
Această asociaţie, care şi-a adoptat denumrrea pres

curtată ROMPLATE, vrea ca, în eonfonnitate cu Ordo
nanţa Guvernului României nr. 26 din 30 ianuarie 2000, 
să dobândească personalitate juridică. 

Au fost alese organele de conducere şi organele de 
administrare. 

De asemenea, Asociaţia are un număr important de 
membri consilieri, persoane fizice, care - la nevoie - îşi 
vor aduce contnbuţia la ana.lizele, studiil,e ~i cerceta.rile 
ce se vor impune în vederea adoptării µnei strategii şi 
politici de producţie şi de piaţă profitabile. 

Gh. Moraru, Galaţi 

AGIR .,. Societat~a lrlgine
rilor din Telecomunicatii 

' 
organizează cursul prin corespondenţă "Ra

diocomurucaţii mobile GSM" pentru.participanţi 
din întreaga ţru;ă ( dealeri, tehnicieni şi ingineri). 

înscrierea pe bază de fax 014001830, achitate 
prin ramburs, 6 etape a 300.000 lei. · 
După predarea celui de al 6-lea chestionar re

zolvat se susţine un exainen oral. Se asigură cet
tificat de absolvire de către Ministerul Muncii şi 
Protecţiei SoGiale. 

Societatea Inginerilor din Telecomunicaţii 
093.247.233. 

Granturile 
Academiei Române 

Începând cu data de 8 
martie 2000, formularele 
pentru cererile de finanţa
re GAR se pot obţine de 
la Academia Română, ca
mera 90-88, pe dischetă 
formatată sau de pe ur
mătoarele pagini: 

- www. acad. ro 
- http://www.ici.ro/ici/ 

GAR 
Formularele completate 

în 3 exemplare pe suport 
hârtie Sf: vor' depu11e pâpă, 

la data de 31 martie, ora 
15 (ulhma dată pentru ex
pediţia poştală) la Secreta
riatul GAR, ţamera 32 şi 
90-88, Academia Ro
mânli, Calea Victoriei nr. 
125, Bucureşti. · 

Inf9nnaţii suplimentare 
la dna A)exandrina Popes
cu, telefon 659. 48. 66; 
650. 76. 80/ 151/115; e
mail' lili@acad.ro sau 
hbrace@acad.ro 

ANCHETA REQACŢIEI . ~. 

Cu leafă la stat au la 
"privaţi''? 

Încheiem, în numărul de faţă, Ancheta redacţie con 
sacrată unei teme care a prezeutat un real interes 1>Vn 
tru mulţi dintre colegii nostri. În conditiii~ expansiuru· 
sectorului privat din economie, alat pe Cdlc.i trans'îP. -
lui de proprietate cât şi pnn iniţierea de .ifaceri pe .11m 
propriu, a devenit de stringentă actualitate migraţia l,1-
ginerilor în sectoarele mai bm1. plătite şi care .isi~r.i 
un climat favorabil exen:rtării -,rofesiei. Deşi s1mp • la 

I prima vedere, lucrurile au căpătat, pe pan:ursul ancllfltel 
o complexitate greu de bănuit la începutul 111. Conside
rentele expuse de majoritatea participanţilor arau, l!ă 
nu se poate judeca totuf in alb si negru, fără o gamă 
infinită de nuanţe. Ceea ce rezultă si din opiniile pe .:are 
le publicăm în continuare. 

Ing. Cosiacht ava-SC "Munteuia SA: "Anunţare,1 """·' 
iminente ma.1orăn - până la fo la sută - a ~alariilor persor-a1 u
lui bugetar este de natură a schimb« mulre opţiuni prin ,a 
locul de munca De aceea, lucrurile se cer analizate ş1 fu 
funcţie de coniunctură. Rămâne un element ;;instant: ch,ar 
dacă se va reuşi ca rata inflaţiei să fie în acest an sub .:,o la 
sută, criteriul cel mai important este să obţinem venituri sa
lariale (nu numai salanul propnu-zis, ci şi unele sporuri)care 
să se situeze la limita acoperirii creşterii preţurilor. În ceea 
ce mă priveşte, acesta este criteriul pnncipal. Voi încerca să 
mă angajez numai acolo unde sunt sigur că. în tenneru reali, 
vemturile mele nu se vor diminua. Se va spune că este un 
considerent ~uper-pragmatic. Aşa es1e şi nu mă sfiesc s-o 
recunosc." 

Jng. Victor Vornicu: SC "Viforul" SRL: "Propria mea ex
perienţă arată că au dreptate colegii care au afirmat că dile
ma exprimată în titlul anchetei se poate tranşa printr-o ope
raţiune de optimizare. Avem de ales între stabilitatea locului 
de muncă (fie şi în condiţiile primini unui salariu modest) şi 
câştiguri mai mari (cu marele nsc de a pierde serviciul în 
funcţie de evoluţia financiară a "patronului" - de stat sau pri
vat). Nu se pot da solu\ii universal valabile, dar dacă este să 
ne luăm după sondajele de opinie, balanţa înclină spre prima 
vanantă, cu amendamentele de ngoare. Siguran\a zilei de 
mâine a devenit - şi pentru mine - preocuparea principală ~1 

de l\Ceea cred că primul factor este preponderent în decizrile 
pe care le luăm. Nu este vorba aici oespre conservatorism. c, 
despre o opţiune în sfera existenţială care nu are prea multe 
alternative." 

Jng. Laura Buzatu - SC "DOINA" SRL: "Cred că avem 
de-a face cu o falsă problemă. Nu întâmplător se afirmă că 
nu contează ban11, ci... numărul lor. Prin urmare, conduita 
mea (şi cred că a majorităţii semenilor) este dictată de intere
sul strict personal de a primi o leafă cât mai mare. Sigur, 
contează foarte mult condiţiile în care ne exercităm profe
sia, dar în aceste vremuri tulburi, când nu ştii ce te pândeşte 
de după colţ, criteriul esenţial constă în posibilitatea de a ne 
asigura un trai decent. Nu mai este cazul să recurgem la lo
zinc.i de tipul «să păstrăm stabilitatea locului de muncă», «să 
cultivăm dinastiile muncitoreşti» şi altele asemenea. Nu neg 
că unii colegi sunt ataşaţi şi sentimental de anumite între
lj>Tinden, dar nu acest aspect primează - dacă suntem sinceri 
cu noi şi nu ne furăm singuri căciula. Chiar mâine dacă aflu 
că pot_ să primesc o leafă mai mare ca până acum, nu voi 
ezita să părăsesc slujbaactuală. Fără regrete. fără sămă uit în 
urmă. Nu trăim decât o viaţă." 

Jng. Silviu Columbeanu - SC "SINTEZA" SA: "Marea 
problemă nu constă în natura proprietăţii întreprinderii sa a 
institu(iei 'i/l câre lucrezi, c1 în modul în care se răsplateşte -
prin salariu - activitatea pe care o depui, dacă se plăteste 
valoarea, exprimată în rezultate palpabile. Spre deosebire de 
alle profesii, în ca,:ul nostru, al ingmerilor, rezultatele suni 
cuantificabile. Există, deci, criterii obiective de salarizare. 
Că acestea nu se respeţtă este, însă, altceva. Aici putem să 
vorbim despre o anumită diferenţiere între sectorul de stat ş1 
cel privat. Ih sectorul de stat (unde înu desfăşor activitatea) 
sunt prea puternice SeJ:helele vremurilor de tristă aminttre 
când nu valoarea, ci relaţiile, delaţiunile, nepotismul şi alte 
tare dominau criteriile de retribuire. Dacă erai agreat de şefi. 
puteai sa primeşt:J. o leafă mai mare fără nici un merit în plus. 
Retribuirea era legată doar teoretic de rezultate. În sectorul 
privat. patronul nu-şi poate permite să nu plătească valoa
rea. În caz contrar, profitul lui va scădea. Este -în interesul 
propriu al «privaţilor» să promoveze criterii corecte de sala
rizare. Poate că tocmai în aceasta constă şi forţa de atracţie a 
sectorului pnvat." 

Ing. Florin Ureche - SC "TOTAL" SA: "Nu cred că mo
dul de salarizare trebuie lăsat exctusi v la latitudinea angaja
torului, indiferent dacă este la stat sau în sectorul privat. În 
toate ţănle c1v1lizate, cei care iau deciziile în stat dau şi on
entarea generală a politicilor salariale. La rândul lor, sindi
catele • prin contractele colective de muncă - se implică în 
orientarea acestor politici, după cum exercită şi controlul 
asupra modului în care se aplică. Lucrurile nu sunt lăsate la 
voia întâmplării. Există un sistem bine pus la punct de pro
movare a intereselor salariaţilor, fără ca aceasta să dăuneze 
intereselor angajatorilor. La noi sunt încă multe de făcut pen
tru a ajunge în acest stadiu. Tendinţa este însă pozitivă, adică 
ne îndreptăm - mai lent, e drept - în aceeaşi direc\ie. Când, 
într-adevăr, politicile salariale vor deveni consistente, nu va 
mai exista nici dilema: la stat sau la «privaţi»? Va exista. 
amintitul sistem şi diferenţierile în ceea ce priveşte salariul 
în funcţie ~e munca depusă (cantitativ şi calitativ) vor de
veni foarte mici, fără imponanţă." 
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• Bunele intenţii nu ţin loc de fapte• De pro
mis este usor, mai greu este să-ti respecti cuvântul 
dat • Implicare şi dezinteres'• Nimeni nu crede 
în miracole • Paiul din ochii altuia si bârna din 

Cum se ştie din numărul precedent, AGIR a iniţiat o 
serie de dialoguri cu partidele parlamentare din dorinţa 
sinceră a breslei inginereşti de a cunoaşte poziţiile a
cestora faţă de perspectivele ţării şi, în acest cadru, faţă 
de şansa colegilor noştri de a se afirma profesional, uman 
într-un mediu politic, economic şi social favorabil, pri
etenos - cum se zice în ultimul timp. 

fan Păiş au expus puncte de vedere extrem 
de interesante privind condiţia inginerului 
în societatea românească de astăzi, starea 
gravă - de criză - a economiei, a învăţămân
tului, a gradului de moralitate a societăţii, 
au relevat unele modalităţi de ieşire din im
pas. Dar, repetăm, ne vom ocupa în conti
nuare preponderent de părerile oaspeţilor, 
pentru că, în primul rând, pe acestea colegii 
noştri ingineri sunt interesaţi să le cunoască.' Prima întâlnire a avut loc cu reprezentanţii UDMR. A 

doua cu reprezentanţii Partidului Democraţiei Sociale 
din România (PDSR): dnii Dan Ioan Popescu, 
vicepreşedinte, Ovidiu Muşetescu, secretar executiv, 
Marian Sandu, deputat şi Ion Moucha, deputat. Un subiect la 

ordinea zilei: 
strategia de _ 
dezvoltare a 
României 

Din partea AGIR au fost prezenţi: dr. ing. Mihai Mihăiţă, 
preşedinte, prof. dr. ing. Mircea Petrescu, vicepreşedinte, 
prof. dr. ing. Florin Tănăsescu şi Petre Avrămoaie, pre
cum şi ing. Ştefan Păiş, manager general al SC "Rul
mentul" din Bârlad. 

Dl Ioan Dan Popescu a mulţumit pentru invitaţie şi a 
exprimat regretul preşedintelui PDSR, dl Ion Iliescu, de 
a nu fi putut participa, deşi a dorit acest lucru, dar pro
gramul său foarte încărcat nu i-a permis să dea curs 
invitaţiei. Dl Mihai Mihăiţă a reamintit că dl Iliescu nu a 
lipsit niciodată de la acţiunile importante ale AGIR la 
care a fost invitat, chiar şi atunci când era şeful statu
lui. 

întâlnirea a avut loc înainte de elaborarea 
şi prezentarea la Bruxelles a schiţei strate-

Cu cărtile pe fată si 
' ' ' \J pe masa 

Aşa cum am procedat cu sinteza punctelor de vedere 
exprimate de reprezentanţii UDMR, vom încerca, în 

• aceste două pagini, să "condensăm" o discuţie care s-a 
derulat pe parcursul a aproape două ore, punând accen
tul pe părerile exprimate de oaspeţi . în definitiv, pentru 
acest motiv au fost invitaţi. Se cuvine să menţionăm că 
reprezentanţii AGIR au avut intervenţii substanţiale, au 
emis o serie de remarci, inclusiv critice, la adresa unor 
puncte de vedere ale PDSR, au formulat propuneri. Nu 
ne vom referi la acestea întrucât ele sunt reflectate frec
vent, sistematic în paginile "Universului ingineresc". 
Reţinem că - şi la întâlnirea cu reprezentanţii PDSR -

dl Mihai Mihăiţă a făcut o expunere concentrată în le
gătură cu activităţile AGIR, cu sediul istoric în care s-a 
desfăşurat întâlnirea, cu necesitatea implicării societăţii 
civile în procesele de prospectare a viitorului României. 
La rândul domniilor lor, profesorii Mircea Petrescu, Flo
rin Tănăsescu, Petre Avrămoaie, directorul general Şte-

giei de dezvoltare economică a României, 
aşa că multe din jnformaţiile şi aprecierile formulate de 
oaspeţi s-au referit la o etapă parcursă între timp. De 
asemenea, discuţia s-a desfăşurat cu o zi înainte de lu
crările Consiliului Naţional al PDSR, Ia care s-a adoptai 
o strategie pe aceeaşi temă a respectivului partid. Prin 
urmare, au intervenit lucruri noi, în special faptul că 
declaraţia politică anexată schiţei a fost semnată şi de 
preşedintele PDSR, dl Jon Iliescu, ca urmare a armoni
zării punctelor de vedere exprimate în Comisia de lucru 
de la Snagov. Aşa că, unele observaţii critice privind 
primele variante de proiect ale schiţei şi-au găsii reflec
tarea în textuffinal al acestui document. 

Dnii Ioan Dan Popescu, Ovidiu Muşetescu, Marian 
Sandu şi Jon Moucha au pus accentul pe necesitatea uti
lizării unor date corecte în evaluările prospective care 
se operează în momentul de faţă,. au făcut trimitere la 
strategia adoptată în urmă cu cinci ani în vederea pregăti
rii aderării la Uniunea Europeană şi s-au referit la exem
plul Greciei şi Portugaliei care au parcurs, într-o perioadă 
relativ îndelungată, proces.ul de pregătire prin aplicarea 
unor strategii adecvate, inclusiv în ceea ce priveşte sta
bilirea ritmurilor de creştere. 

Dl Popescu a subliniat că este foarte important ca par
tidele politice, societatea civilă să se implice în elabora
rea strategiei, punct de vedere exprimat de PDSR şi prin 
scrisoarea adresată dlui Fokion Fotiadis, reprezentantul 

. ' ochml tău 

permanent al Comisiei Europene la Bucureşti. 
Cum discuţiile despre strategie (aici a intervenit con

sistent şi prof. Tănăsescu, prin referiri foarte documen
tate la experienţa internaţională, inclusiv a UE) au ocu
pat o bună parte din spaţiul discuţiei, am considerat ne
cesar s-o menţionăm, măcar, în maniera de faţă. 

De exemplu, unele dintre obiecţiile PDSR ( obiecţii 
care - din informaţiile noastre - îşi păstrează valabilita
tea) au fost aduse în atenţia participanţilor de dl Ioan 
Dan Popescu: "Se pune problema dacă este importantă, 
în legătură cu privatizarea, maximizarea preţului sau 
acordarea unei oarecare importanţe investiţiilor ulterioa
re şi - normal - menţinerii forţei de muncă. Punctul de 
vedere al guvernului este maximizarea preţului. Fără nici 
măcar stipularea păstrării profilului de fabricaţie. Dacă 
la magazine, în comerţ acest lucru este valabil, el nu 
poate fi aplicat la o uzină.de rulmenţi, la o uzină de au
tocamioane, la marea industrie românească. Al doilea 
punct, tot în acest proiect al guvernului României, se 
referă la faptul dacă sumele de bani (rezultate din priva
tizare - n.n.) să fie prevăzute ca surse bugetare sau ex
trabugetare, deasupra liniei sau dedesubtul liniei. Pro
punerea guvernului: surse bugetare. Cuplat cu viteza 
deosebită pe care vor să o imprime privatizării în acest 
an - deci, vânzarea totală a tot ce există - maximizarea 
preţurilor, fără nici o garanţie de investiţii ulterioare, ri
dică multe probleme, nişte semne de întrebare referitoa
re la ce vom construi în continuare. Nu poţi să ai o per
spectivă de dezvoltare pe plan mediu sau lung fără să ai 
la bază o serie întreagă de date, o viziune despre ce ra
muri economice mai vrei să ai, dacă România vrea să 
mai rămână o ţară industrială sau nu, dacă devine o ţară 
turisticăş.a.m.d." 

Dl Popescu a subliniat că aceste puncte au determinat 
poziţia preşedintelui Iliescu, a conducerii PDSR, o po
ziţie diferită faţă de varianta prezentată iniţial. 

Virtutile si 
I ' ' servitutile societătii 
civile ' 

O temă care a revenit deseori în discuţie a privit starea 
actuală a societăţii civile, modalităţile de colaborare a 
partidelor parlamentare cu ONG-urile. S-au referit la 
diferite aspecte în temă atât profesorii Petrescu şi 
Tănăsescu, cât şi deputaţii Marian Sandu şi Ion Mou
cha. Punctele de vedere tranşante comportă desigur 
nuanţări, o analiză mai aprofundată. Este, însă, de dato
ria noastră să le prezentăm aşa cum au fost expuse. 

Ioan Dan Popescu: "Din păcate, intervenţia societă-



ţii civile este acum mult mai slabă, practic nu există la 
ora actuală. Este parţial blazare, parţial cumpărarea unor 
lideri de sindicat. Mai este politica guvernamentală ex
trem de puternică apropo de minerit, prin care s-au des
fiinţat practic întregi zone, faţă de anumite societăţi co
merciale unde era personal masiv - Tractorul Braşov, 
Autocamioane Braşov - care au fost împărţite în 7, în 
14, astfel încât să nu mai aibă forţa şi coeziunea necesa
re. Se pleacă de la ideea că numai capitalul privat este 
eficient şi prosper. Sub această speculaţie politică s-a 
ales praful de tot, în loc să se facă o privatizare a mana
gementului, deci eu, ca proprietar, să cointeresez mana
gementul şi astfel - apropo de strategiile pe care le-am 
amintit - să pot să favorizez industria de rulmenţi, in
dustria de ciment, care a fost omorâtă, industria de fire 
şi fibre, care a fost omorâtă, industria chimică şi petro
chimică, care a fost omorâtă. Acestea sunt problemele 
fundamentale la care va trebui să răspundem". 

Dl Ovidiu Muşetescu a menţionat în continuare câte
va aspecte legate de reacţia societăţii civile. "A fost un 
lucru pe care l-am evaluat şi îl evaluam cu mare dificul
tate. Nu înţelegem care este motivul reţinerii în faţa unui 
asemenea dezastru. Noi spunem că actuala putere a pro
dus cea mai mare cădere economică a României în timp 
de pace din ultimii 100 de ani şi nu exagerăm. Ne-am fi 
aşteptat ca anumite structuri, chiar cum sunteli dvs. , să 
devină voci mai ascultate, mai pregnante pe «pia\a» po
ziţiilor publice. De multe ori am fost singuri. Eu vă dau 
un exemplu: toată lumea ne consideră un fel de apărători 
ai chiriaşilor. Şi într-o oarecare măsură suntem. De câte 
ori a avut loc un miting al chiriaşilor, de unde noi zi
ceam că numai din Bucureşti trebuia să· vină vreo 50.000, 
vin 500. Acesta este un lucru care ne-a pus în dificulta
te, dincolo de dificultăţile pe care le avem inerent în 
Parlament, unde suntem supuşi - în final - acestei «ghi
lotine» a votulu.i, a majorităţii. Multe din îngrijorările 
dvs. constituie obiectul şi subiectul preocupărilor noas
tre. Planificarea strategică este un punct din programul 
nostru. Chiar şi UE are în vedere înfiinţarea unei astfel 
de structuri a societăţii civile, pentru că în haosul pe care 
îl observă nu-şi pot dezvolta contractele şi strategiile." 

Despre cercetarea 
stiintifică si despre 
' ' ' multe altele 
Un schimb de vederi informal nu poate avea derula

rea riguroasă a unei manifestări publice. Prin urmare, 
asupra unor aspecte s-a revenit de mai multe ori, unele 
au fost doar menţionate, altele au atras atenţia în mod 
special prin gravitatea situaţiilor semnalate. Intre aces
tea, reţinem considerentele expuse de dnii Mihai Mi
hăiţă, Mircea Petrescu, Florin Tănăsescu, Petre Avrămoa
ie referitoare la starea agriculturii, la amploarea cu totul 
insuficientă a investiţiilor, la relaţiile cu organismele fi
nanciare internaţionale. De pildă, în legătură cu această 
ultimă temă, dl Ovidiu Muşetescu a expus considera
ţiile sale, apreciind că FMI şi Banca Mondială "vor să 
ne impună prin aceste finanţări (creditele acordate- n.n.) 
un alt model. Noi figurăm, acolo, pe listă cu Pakistanul, 
cu Camerunul, cu Paraguayul." Domnia sa a considerat 
că modelul mai apropiai de cerinţele României este cel 
al UE şi a sugerat ca finanţarea să se facă, în special, 
prin Banca Europeană de Reconstrucţie şi Dezvoltare 
(BERD). 
Oaspeţii au mai prezentat unele orientări din perioada 

propriei guvernări. recunoscând că s-au comis şi unele 
erori pe care nu le vor mai săvârşi dacă vor accede, din 
nou, la putere în urma alegerilor din acest an. De ase
menea, dacă se vor câştiga alegerile nu vor putea avea 
loc miracole. 

Dar, astfel de a.specie nu au fost aprofundate, aşa că 
ne vom referi, în cele ce urmează, la câteva opinii legate 
de starea cercetării ştiinţifice, domeniu asupra căruia 
reprezentanţii AGIR au atras deseori atenţia. Iată răspun
sul oaspeţilor. 

Ioan Dan Popescu a arătat că se conturează un peri
col mult mai mare decât am avut până acum: privatiza
rea institutelor de cercetări. "Se doreşte într-adevăr - şi 
aici vreau să colaborăm - privatizarea lor. Marea majo
Fitate a institutelor sunt în Bucureşti, cu clădiri bune, cu 
spaţii bune, şi se intenlionează vânzarea lor. Există şi un 
alt aspect, intenlia de a transforma cercetarea aplicativă 
într-o serie de «hibrizi» între cercetare şi învăţământ. 
Este o idee periculoasă, pentru că în nebunia generală 
legată de cercetarea aplicativă de astăzi, venind cu ast
fel de idei, poţi într-adevăr favoriza această privatizare 
forţată care se doreşte, prin vânzarea efectivă a clădiri
lor. Aici este, după părerea mea, un pericol fundamental." 

Profesorul F. Tănăsescu a prezentat exemple din Un
garia, Polonia, Cehia, care - conform statisticilor oficia
le - nu mai au în momentul de faţă cercetare decât în 
catedrele universitare, în instituţiile de învăţământ şi care 
acum plătesc scump în afară toate consultanţele necesare. 
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, Ioan Dan Popescu: "Noi ne putem trezi peste 3 luni 
de zile că degeaba mai încercăm să propunem ceva, că 
nu avem cu cine discuta. Din unele informaţii ale noas
tre, chiar astăzi a venit un investitor să cumpere IPRO
CIIlM-ul, pentru că a constatat că IPROCIIlM are clădiri 
importante în Bucureşti, la Cluj, la Arad etc., plus 3 hec
tare de teren." 

Călcâiul lui Achile: 
legislaţia 

Reprezentanţii AGIR au informat despre intenţia de a 
prezenta un proiect de le~e referitor la statutul. social şi 
profesional al inginerulw şi un proiect de act normativ 
privind instituirea Zilei Inginerului. Oaspe\ii au decla
rat că vor sprijini aceste iniţiative ale AGIR. Din acest 
punct discuţia a îmbrăţişat o gamă largă de aspecte pri
vind activitatea legislativă, temă care - de altfel - a reve
nit în timpul discuţiei. 

Dl Ioan Dan Popescu a menţionat, între altele: "La 
ora actuală este o bulversare legislativă atât de mare în
cât nu cred că există vreun agent economic sau investi
tor care să ştie despre ce este vorba în România. Această 
bulversare legislativă este dată în special de cele peste 
600 de ordonanţe de urgenţă, dintre care majoritatea se 
anulează una pe alta, modifică legi organice şi con\in tot 
felul de alte aberaţii. Acest pachet le~slativ este luat 
astăzi în verificare de către specialiştii noştri pentru a 
vedea ce legi şi ce modificări trebuie să facem într-o 
primă etapă pentru a r.utea salva ceva, facilităţile care 
există, condiţiile vieţlÎ economice. Este un volum de 
muncă extraordinar de laborios, o activitate care în pe
rioada imediat următoare poate fi îngreunată datorită 
intenţiei domnulu.i Stoica de a veni cu un pachet legisla
tiv forţând mai mult decât trebuie Constituţia Este un 
pachet de 12 legi care, r.ractic, modifică toată legislaţia 
românească - codul civil, codul penal, t:odul comercial. 
Sunt peste 700 de pagini de legi. Noi am avu(la oivelul 
conducerii partidului o discuţie cu dl Stoica, precizând 
că putem susţine o anumită lege - în nici un caz 12 -
dacă domnia sa va prezenta aceste legi în cadrul colecti
velor noastre de specialitate. Dar nu este normal să fie 
ocolit din nou Parlamentul prin asumarea răspunderii 
guvernulu.i pe un pachet de 12 legi. în concepţia noastră, 
sunt dovezi clare că regimul democratic pentru care am 
militat şi milităm toţi este într-o situaţie extrem de difi
cilă." 

Privatizarea, din 
mai multe 

nghiuri de vedere 
De la aspectele concrete le~ate de sfera cercetării s-a 

trecut la o abordare "globală' a temei privatizării, temă 
pe care - de altfel - o tratează amplu ş1 strategia pe ter
men mediu. Ilustrative sunt - pentru poziţia PDSR - con
siderentele care urmează. 

Ioan Dan Popescu: "S-au trecut multe legi aberante, 
fără nici un fel de intervenlie a opoziţiei, legi cu impli
caţii economice, care n-ar fi trebuit să treacă. Multe au 
ocolit Parlamentul, au apărut ca ordonanţe de urgenţă. 
De pildă, Ordonanţa de urgenţă de modificare a Legii 
de privatizare a regiilor, de transformare în societăţi na
ţionale, de pregătire a privatizării ş.a., care au, de fapt, 
un singur scop - ca societăţile denumite strategice să nu 
intre la licitaţie, să fie vândute prin negociere directă, 
ceea ce înseamnă vânzarea pe doi «poli». 

Problema fundamentală care ne preocupă - şi pentru 
aceasta este bătălia parlamentară practic de doi aru - este 
de a opri această privatizare aberantă fn domeniile de 
impact naţional. O privatizare prost înţeleasă la SIDEX, 
o privatizare prost făcută, cum se doreşte acum, la ROM
GAZ, o privatizare la SNP, prost făcută, au implicaţii pe 
perioadă foarte lungă. 

De asemenea, se grăbeşte ca în luna mai să fie privati
zată singura bancă românească care mai există cu capi
tal de stat, BCR. Ce pârghie economică sau financiară 
va avea un guvern dacă nu va avea nici un sistem bancar 
în care să aibă un cuvânt de spus? Falimentarea BAN
COREX nu a fost întâmplătoare. Lupta noastră astăzi 
este de a opri aceste privatizări în domeniile strategice." 

IMM-urile, mereu 
în suf erintă 

' Foarte multe elemente caracteristice evoluţiilor şi in
voluţiilor din economia reală au fost tratate în diferite 

momente ale discuţiei. Fapte şi date de cel mai mare 
interes s-au adus în atenţie de dl ing. Ştefan Păiş, practi
ca industrială spunându-şi - şi în această privinţă - cu
vântul pertinent. între alte aspecte tratate de dl Păiş au 
fost şi cele ale !MM-urilor. Oaspeţii şi-au spus părerea 
în legătură cu o astfel de preocupare prioritară, punând -
la rândul lor - unele accente. 

Dl Ovidiu Muşetescu: "Se vorbeşte foarte mult de 
!MM-uri. Ele reprezintă un motor al economiei în toate 
ţările. Dar dacă observăm mai atent, ne u.ităm la Germa
nia sau unde vreţi dvs., acesteIMM-uri prestează în pro
porţie de 70-80% servicii industriale şi sunt sprijinite de 
o «coloană vertebrală» a economiei formată din 300-
500 de întreprinderi - Krupp, Siemens, AEG ş.a. Noi ce 
facem acum? Rupem «coloana vertebrală» din corpul 
economiei şi ni se spune că în 3 ani de zile vom avea 
!MM-uri care vor produce. Ce să producă? Muşeţel, să 
culeagă cătină albă? O dată aceste entităţi industriale pu
ternice distruse, !MM-urile vor avea obiect de activitate 
în agricultură, pe la soft-ul dela Cotroceni ş.a.m.d. Aces
ta este un pencol, dincolo de problema fiscalităţii. în 
legătură directă cu obiectul dvs. de activitate, ne în~
jorează deprofesionalizarea inginerilor români, mulţJ au 
părăsit întreprinderile şi de la şoferi de taxi până la un 
cărător de lăzi găseşti oriunde un inginer, distrugerea 
şcolii de inginerie românească; ne îngrijorează pierde
rea statutulu.i social al inginerului în societatea româ
nească, lipsa de apetit sau incapacitatea noastră de a trans
forma inginerii în buni manageri, pentru că acum pe piaţa 
managerilor este bătaie mare între economişti şi jurişti, 
dar eu cred că totuşi inginerii pot fi până la urmă primii 
dintre manageri. Este mai uşor să înveţi economie decât 
in~erie. Ne mai îngrijorează posibilitatea pierderii aces
tui «tren» al tehnologiei informaţiei şi comunicaţiei care 
ne-ar condamna, poate, pentru totdeauna să ne aflăm în 
rândul ţărilor subdezvoltate. O grijă extremă este acest 
Sentiment al însingurării, al alienării, al pierderii senti
mentului de solidaritate şi coeziune socială. 
Observăm că lumea este acum pe «stand-by». Foarte 

· mulţi aşteaptă alegerile şi o schimbare a schimbării. Noi 
nu promitem miracole. Suntem perfect conştienţi că de 
la această situaţie alunecoasă, glisantă ne va fi foarte 
greu să redresăm lucrurile peste noapte. Această aştep
tare uriaşă ne va crea mari dificultăţi." 

Perspectivele 
colaborării 

La numeroasele propuneri făcute de AGIR privind o 
mai serioasă implicare a inginerilor în activităţile meni
te să contureze căile dezvoltării ţării, oaspeţii au dat 
răspunsuri concrete, asemenea celu.i formulat de dl Ioan 
Dan Popescu: "Aş vrea să convenim o modalitate de 
lucru mult mai eficientă, respectiv implicarea AGIR-ului 
în ~eneral în toate planurile de guvernare pe care noi 
domn să le realizăm în perioada imediat următoare. Noi 
lucrăm, prin cele 10 departamente de specialitate ale 
partidului, pe cele 10 domenii mari economice - depar
tamentul macroeconomic, industrie, a~ricultură, trans
porturi, comunicaţii ş.a.m.d. Noi analizăm şi legislaţii 
şi o serie de proiecte pe care am vrea să le dezbatem şi 
să le analizăm împreună pentru a le putea prezenta în
tr-o formă corectă, care, într-adevăr, să poată fi pusă în 
aplicare imediat ce va fi posibil. 
Mi-aş permite să vă adresez direct invitaţia ca prin dl 

Florin Tănăsescu sau prin dl pror.'Petrescu, cu care co
laborăm de foarte mulţi ani, să avem un contact perma
nent pentru a vă pune la dispoziţie toate aceste materia
le, de a dezbate aceste materiale, pentru a face o analiză 
comună, astfel încât eficienţa să fie maximă." 

Reluăm, în încheiere, precizarea redacţiei 
potrfrit căreia sinteza pe care o prezentăm 
reflectă o discuţie amplă care a tratat foarte 
11111lte teme. Nu ne-am p11t11t referi la toate, 
fie din cauza limitelor spaţiului tipografic, 
fie din pricina repetărilor. Dar, sperăm că 
esenţa poziţiilor PDSR a fost "s11rprinsă", 
ceea ce poate co/llribui la o mai bună inf or
mare a cititorilor noştri în legătură cu poli
tic_a principallll11i partid de opoziţie. 

Intre timp a11 mai amt loc întâlniri cu 
delegaţiile Partidului Ecologist Român, 
Uni11nii Forţelor de Dreapta şi Partid11lui 
U11itătii Nationale Române. Sinteze ale dis
cuţiil~r prilejuite de aceste întâlniri ror fi 
p11blicate, în co11ti1111are, de "Unirers ingi
neresc". 

NOTĂ. Până în momentul trimiterii la tipo
grafie a numărului de raµ, nu au răspuns invi
taţiei la dialog lansată de AGIR - cu toate insis
ten~le noastre telefonice şi prin repetarea scri
sorii - următoarele partide: PNTCD, PD, PNL, 
PSDR, Partida Rromilor şi PRM. 
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EFICIENTA 
' ENERGETICĂ 

t. rmare din pag.1) 

o neluzii şi recomandări 
r oncmz.iile şi recomandările despnnse în 

ur dcsfăşurari lucrariior celor 0ase sec
ţi , paralele specializate sunt redate în 
con muare. 

F lil ienţa energetică în construcţii 
• f •nerea la pune'. şi adoptarea unm Re

gu 1,cment de Perfonnanţă Energeucă pen
m , oile clădiri rep1ezintă o experienţă 
atr, .iva (Frama. Olanda) ce va fi probabil 
ge -,reJizată de către toate statele membre 
alt Uniunii Europene. 

' Pentru clădirile existente, diferite sche
mt specifice de &cţiune (spre exemplu, 
m(,dernizarea sau înlocuirea tnstalaţiilor de 
producere a energiei temuce) au atins un 
grad ridicat de perfecţionare, ceea ce per
mi te aplicarea tor pe scară largă. 

M Evaluarea globală a performanţelor 
energetice este un concept ce trebuie dez
voltat şi aplicat'în viitor. Se preconizează 
sprij in substanţial ria programul SAVE, 
per ,ru realizarea unei platforme funcţionale 
pentru schimbul de informaţii şi pentru evi
deq ierea diferitelor acţiuni de amploare 
natională. 

• Pentru schemele şi modelele existente, 
rapida lor dezvoltare şi adaptare devine 
imper ios necesară. în vederea utilizării lor 
în sectorul construcţiilor comerciale şi pu
blice. 

Sisteme de transport eficiente din 
punct de vedere energetic 

• .n contextul creşterii populaţiei urba
ne. cota parte de energie consumată ce re
vine sectorului de transporturi a cunoscut 
o majorare semnificativă (între 20-40% ). 
Această cotă va fi luată în considerare la 
fomiarea bugetului viitoarelor programe 
SA\ 'E. Această decizie a fost determinată 
şi de reuşita numeroaselor proiecte pilot 
susţinute financiar de SAVE I şi SAVE II. 
În p'.an bugetar, accentul va fi pus pe dise
minarea şi multiplicarea celor mai reuşite 
experienţe din întreaga Europă şi pe spriji
nirea comercializării serviciilor de transport 
în comun. 

• "foile proiecte SAVE vor analiza instru
mentele acoperind interesele la nivel euro
pean: schemele de preţuri şi taxare (taxele 
de drum şi de combustibil), legislaţia asu
pra consumurilor de energie în transporturi 
( et;chetare, standarde pentru protecţia me
diului). Suplimentar, o parte din proiecte 
vor fi concentrate în direcţia unui marke
ting eficient pentru un transport durabil . 

* Referitor la ţările Europei Centrale şi 
de Est, sprijinul furnizat prin programul 
SAVE le va permite acestora să evite gre
seWe făcute în trecut la nivelul ţărilor Uni
unii Europene. 

Eficienţa energetică în industrie şi 
promovarea solutiilor de producere 
combinată de energie electrică şi ter
mică 

• Producerea combinată de energie elec
tri că şi termică, în contextul liberalizării 
noilor pieţe de energie ce se vor crea, con
tinua să preocupe Uniunea Europeană, în 
cvua ţiile necesităţii declarate de majorare 
cu JOO% a numărului aplicaţiilor de acest 
tip pană în anul 20 10. Programul SAVE va 
spr jini, prin promovarea de "know how" , 
strategii comerciale şi soluţii tehnice, pu
ne rea la punct a unei strategii care să per
n11tă acestui sector să rămână viabil în ca
drul pieţelor liberalizate de energie. Aceasta 
cu atât mai mult cu cât prin dezvoltarea de 
legături formale cu politicile legate de 
schimbările climaterice, sunt create premi
se deosebit de favorabile ale reducerii efec
telor nefaste ale acestor schimbări prin apli
carea producerii combinate. 

• Industria nu este o entitate unică. In
S!rumentele şi măsurile care se iau ţin sea
ma de existenţa marilor şi micilor actori, 
dimensionarea acestora depinzând de sec
tor, de importanţă, de specificitatea pieţei 

Criteriu de aderare 
a României la 

Uniunea 
Europeană? 

~i de dif~ritele niveluri de acţ,wie'. eurc
pean, naţwnai, regional şi local. Pentru 
IMM-un ,e recomandă întărirea legăturti 
dintre acţhnule locale de con~e b.anţă ia 
domeniul e5.cienţei energetice ;i programe
le naţionale şi europene. Un acce~t deose
bit se va pune pe componenta marke ting a 
progr-.illlelor, pe di&emmarea rez.ultatelor si 
a beneficiilor generate de aphcarea măsu
rilor de eficienţă energetică. Pentn, socie
tăţile industriale de mare anvergll l"d, Anga
jamente pe Termen Lung pot a,,celera lua
rea de măsun cost-beneficiu pnvtnd ame
liorarea eficienţei energetice in sectoarele 
cheie. 

Echipamente eficiente din punct de 
vedere energetic 

• Studiile demonstrează o larga utilizare 
a acestor echipamente, constituind în ace
laşi timp baza pentru criteriile de clasifica
re, grupele de interes, standardele de măsură 
etc. Funcţionarea acestor echipamente este 
deosebit de eficientă, producând un efect 
de multiplicare de mai multe ordine de 
mărime în termeni de conservare de ener
gie. Fonduri suplimentare trebuie alocate 
pentru rezolvarea unor probleme funda
mentale legate de precizia măsurătorilor, de 
analiza impactului, precum şi pentru actua
lizarea regulată a studiilor. Acestea se con
stituie şi ca bază pentru iniţierea de măsuri 
legislative privind bunurile comercializa
bile. 

• Deşi SAVE II poate fi considerat un 
succes în ceea ce priveşte reducerea erru
siilor de CO

2 
şi economia de energie, se 

recomandă majorarea resurselor alocate 
pentru managementul proceselor comple
xe şi constatarea unui nou echilibru între 
actorii implicaţi pe piaţa specializată. De
vine indispensabilă precizarea clară a rolu
rilor Comunităţii şi statelor membre. 

Învăţământ, ţormare continuă, infor
mare ş1 comumcare 

* Proiectele SAVE au scos în evidenţă 
existenţa a două necesităţi ma)ore: modali
tatea de identificare a necesităţilor grupu
rilor de interes atât în plan înformaţional 
cât şi în plan educaţional şi diseminarea 
rezultatelor SAVE pentru multiplicarea ex
perienţelor de succes. Rezolvarea acestora 
va fi realizată prin dezvoltarea strategiilor 
de comunicare şi a conceptelor de marke
ting, cu luarea în considerare a realităţilor 
şi contextului de existenţă a grupurilor de 
interes afine cu comportarea eficientă din 
punct de vedere energetic. Elevii, studenţti 
şi adulţii la Jocurile lor de muncă constitu
ie grupurile de interes. 

Servicii energetice şi DSM 
* Piaţa serviciilor energetice şi DSM are 

un potenţial imens: estimările conduc la 70 
miliarde Euro. în timp ce în prezent activi
atea se cifrează la numai 150 milioane 

Euro. Societăţile de servicii energetice tre
buie să pună la dispoziţie un pachet com
plet de servicii care să includă şi eficienţa 
energetică. în acest context, programul 
SAVE este chemat să contribuie la dezvol
tarea cadrului (standarde pentru monitori
zare şi control , stabilirea liniilor directoa
re) ce trebuie adaptat la nivelul statelor 
membre. Este necesară o diseminare mult 
mai susţinmă a realizărilor obţinute în urma 
execuţiei proiectelor SAVE. 

• Competiţia în domeniul fumizării de 
energie va duce !a scăderea interesului în 
promovarea serviciilor de eficienţă energe
tică de către furnizorii de servicti în majo
ritatea statelor membre, datorită preţului 
unitar care va rămâne factorul determinant 
( cel puţin până la stabilizarea acestuia). O 
atenţie specială va fi acordată modului în 
care Programul SAVE poate încuraja 
această tendinţă de a asigura continuarea 
progresului în timpul trecerii cătr~ o piaţă 
liberalizată de energie. 

Codurile int ernationale 
pentru tări si limbi 

, ' 
(Urmare din pag. 2) 

Acest <apt e datore-<te în bună ma.,u r, 
marelw număr de limbi ·•vute în vede;·~ in 
codurile cu trei litere Totus1. se arata in '" 
tul <.tantlarduiut ca auton• '}-au străd.U" 
faca sch1mbar1 cat ma, uur •,e. 

În acei.t comext, ne mir.I faptul că peJ.1'1 
codurile de trei litere au fost atribuite 1irn 
bii române tndicattveie •·rum·• şi "ro'1 , , 
ce l de '' .. om". care era natural să i seatncu 
ie, a fos1 iolo, it pentru limba ţigănea ·a. 
Fără a ne pune pe po21ţia unui nationa,1sm 
care nu are ce căuta în astfel de situaţu :re
dem că acest mod de codificare poate ·o~c 
la confuzu regretabile ŞI la neînţelege• 

în textul standardului ISO 639-:'.'. ! <1\ i St' 
precizează foarte clar care au fost cntt:ri.iie 
pentru alegerea codurilor de limba, şi anu
me: 

- pentru codurile 2B, preferinţa ţării care 
utilizează limba respectivă; utilizarea sta
bilită a codului în băncile de date biblio
grafice naţionale şi intemaţ1onale ; forma 
numelui limbii în en
gleză sau în limba res
pectivă (chiar în standar
dul ISO 639-2:1998 , 
limba română este denu
mită în engleză "roma
nian"); 

- pentru codul 2T, for
ma proprie a limbii şi 
preferinţa ţărilor care uti
lizează limba respectivă. 

Se mai precizează în 
textul standardului că 
noile coduri de limbă.vor 
fi fondate pe cât posibil 
pe forma vernaculară 
(indigenă, proprie ţării) 
a limbii, dacă ţara nu ale
ge un alt cod. 

Limba 

română 

bulgară 

chineză 

franceză 

germană 

italiană 
moldovenească 

engleză 

poloneză 

spaniolă 

turcă 

ungară 

latină 

tiRănească* 

Considerăm că modul cum au fost stabi
ite codurile pentru Jimba romană reprezintă 
eroare clară şi că, ţtnând seama de oricare 

dir criteriile arătate mai su, coourile pen
' , , limba română ar fi tret,uit să rămână 
r~rn", atât pentru codul 2B cât şi 2T 

i '.udurile respective au fost întocrrute de 
_oniitetul ~7 (CT 37) care lucrează m ca
l(! I lnfotenn din Austria. La acest comi

,et, Româma nu are reprezentanţi activi. To
.u11, Comitetul 37 are obligaţia şi a trimis 
1,ropunerile spre consultare , pentru a fi avi
,ate şi de ţara noastră . Deoarece nu s-au tri
mis observaţii la vremea respecti vă, credem 
că acum cel puţin s-ar putea trimite, ţinând 

~,2,ma că la anumite intervale (este drept, 
<Jstul de mari) , codurile pot fi moaificate. 

perăm că forurile în drept vor reacţiona 
în vederea rezolvării acestei probleme. 

1n ceea ce priveşte introducerea în tabe
lul de coduri a limbii moldoveneşti , consi
derăm că doar Academia Română poate să 
dea un aviz. 

Tabelul 2 

Codul ISO 
639:88 639-2B:98 639-2T:98 

ro rum ron 
bg bui bul 
zh chi zho 
fr fre fra 
de ger deu 
ii ita ita 

mo mol mol 
en eng eng 
pi pol pol 
es spa spa 
tr tur tur 
hu hun hun 
la lat lat 
- rom rom 

• în acest standard limba a fost denumită "tsigane" în limba 
franceză şi "roman}" în limba engleză. 

GSM - mobilitate şi interconectare 
· Ştefan-Victor Nicolaescu 

Sistemele de comunicaţie au cunoscut ,n ultima vreme o dezvoltare explozivă. Dintre aces
tea, GSM (cu variantele sale GSM 900, DCS 1800 şi PCS 1900, folosite în peste 100 de ţări 
de pe toate continentele) nu reprezintă doar principala componentă a sistemelor de comunica-_ 
ţie mobilă.din generaţia a doua, ci şi unul dintre pilonii dezvoltării viitoare a celor din gene
raţia a treia. 

Lucrarea abordează sistemele DCS 1800, reprezentând o continuare firească a cărţii Siste
me de comunicaţii mobile celulare GSM, apărută la Editura AGIR în anul 1999. 

Primul capitol realizează o prezentare generală a sistemelor GSM, ca şi a evoluţiei către 
generaţia a treia de sisteme de comunicatii mobile. Capitolele următoare au drept obiectiv: 
structura şi principiile de funcţionare ale sistemului DCS 1800; procedurile managementului 
resurselor radio; compatibilitatea DCS 1800 (şi a altor sisteme GSM) cu reţelele PSTN şi 
ISDN, precum şi principiile şi funcţiunile de conlucrare; alimentarea echipamentelor_ mobile. 

Cartea se adresează inginerilor şi tehnicienilor cu pregătire superioară, precum şi tuturor 
celor pasionaţi de fascinantul domeniu ai comurucaţiilor mobile. Va putea fi procurată de la 
Librăria AGIR din B-dul Dacia nr. 26 (lângă Piaţa Romană) sau de la redacţia Editurii AGIR, 
Calea Victoriei nr. 118, Bucureşti. Informaţii suplimentare la tel. 659 22 75. 

Managementul acth·ităţii de mentenanţă, 
Ed. Polirom, Iaşi, 1999 

Venea I., Gabriel M., Richet D. 

Progresul tehnic şi tehnologic contempo
ran, noul context socio-uman şi managemen• 
tul modem practicat de întreprinderile de vârf 
au demonstrat cu prisosinţă importanţa ,1ra
tegică a mentenanţei. Din nefericire, în n. ,!te 
din ramurile industriale din România, wsa 
unui management coerent, datorată crizei :Co
nomice prelungite, a condus uneori la negli
jarea mentenanţei, considerând că acea~ta "'Ste 
una dintre marile consumatoare de rest.rse, 
de obicei extrem de limitate, ale firmei. 

În acest context, cartea îşi propune ca mi
siune "sensibilizarea factorilor de răspunde
re din întreprinderile româneşti în ceea ce 
priveşte rolul şi importanţa managementului 
mentenanţei asupra progresului vieţii ecuno
mice şi sociale". Prin natura temei propuse, 
autorii încearcă să aducă managerilor dtn Ro
mânia un plus de informaţii referitoare la 
domeniu, păstrând un nivel accesibil ş1 pro
movând un caracter practic al lucrării. 

în cele 195 de pagini, cartea este structu
rată pe 6 capitole, care propun manageri lor o 
multitudine de metode şi tehnici care conduc 
la ameliorarea continuă a mentenanţei. Se în-

cepe cu prezentarea conceptelor de bază ale 
domeniului, respectiv evoluţia mentenanţei 
din planul tehnic spre cel strategic. în conti
nuare, se încearcă familarizarea mediului eco
nomic românesc cu cel mai nou com:.:ept al 
domeniului - Mentenanţa Productivă Totală. 
Urmează prezentarea unei multitudini de 
metode de management specifice mentenan
\et, structurate în două capitole. după care se 
prezintă esenţa direcţiei actuale de evoluţie a 
mentenanţei în România - bugetul şi autono
mia. ln ultimul capitol se prezintă principalii 
indicatori de performanţă ai me tenan1ei. 

Pentru a demonstra că problemele prezen
tate în carte sunt practice şi eficiente, conţi
nutul teoretic este susţinut de studii de caz, 
care vin în ajutorul managerilor fie pentru 
înţelegerea facilă a fenomenelor, fie pentru 
a-1 îndemna să aplice efectiv metodele propuse. 

Se demonstrează astfel că mentenanţa este 
un "partener" de bază al producţiei şi, nu în 
ultimul rând, o sursă de câştig. 

dr. lng. Dorin Dan, 
Facultatea de Textl/e-Pleldrle, 

Un/verş/tatea Tehnici • laşi 
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Premiile AGIR pentru an ul 1999 
Conform tradiţiei, Asociaţia Generală a Ing1.1er:lo · din România (AGIR) acordă anual Premiile AG IR pe secţium de specialitate, pentru cele mai valoroase lucrări inginereşti realizate în 

decursul anului precedent. Cu ocazia Zilei 1nginerumi, sărbătorită în fiecare an la data de 14 septembrie, va avea loc ş; festivitatea de decernare a premiilor, la care vor participa personalităţi 
ingmereşti din Academia Română, Acadew..ii, rl~ ? tii nţe Tehnice din România, ministere, un..iversitâţi tehnice, regii autonome, societăţi de cercetare, proiectare şi produqie, reprezentanţi ai 
mass-media. 

Rearninum că Premiile AGIR se acordă pe::;oanelor sau instituţiilor pentru: 
- lucrări inginereşti deosebite (concepute, -i:ro,ectate şi aplicate): 
• lucrări de înalt nivel tehoico-ştiinţilir public1te in volum. 

În conformitate cu Regulamenrul de aco,da:e a P:?miilor AGIR, propunerile selectate vor fi 
trimise la AGIR, unde comisiile de specialita•c vm analiza şi voi stabili lucrările care vor fi 
prellllate. 

În cazul lucrărilor inginereşti deosebite realiza,e s1 aplicate în anul 1999, fiecare pro
punere trebwe să fie însoţită de un dosar. care va c•.•~rin'ae 

- nota de recomandare din partea institu1ie1 t>ali.t.atoare. în care se vor preciza obiectivul 
lucrării. caracterul de nou late, efectele tehn1ce si .:.c 1nomice obţinute; 

• documentaţla tehnică reprezentativă: 
- atestarea. din partea societăţilor come c;a·.., ~au regiilor autonome beneficiare, privind 

intrarea în funcţiune sau produeţie desene "' Jllu ?99, rn ultatele tehnico-economice obţi
nute şi/sau influenţa asupra dezvoltării ourab1k, 

În cazul lucrărilor de înalt nivel tehnico-ştiintific publicate m volum în anul 1999, 
fiecare propunere va fi însoţită de: ' 

• un exemplar al lucrării; 
- trei recomandări dm partea unor instituţii sau personalită\i inginereşti de presUgiu, care 

utilizează lucrarea, cu precizarea valorii ştiinţifice şi caracterului de n0utate. 
Nu se acceptă manuale - indiferent de nivelul lor - şi lucrări care ,rn au un grad tehnico

ştiinţific ridicat şi caracter de originalitate. 
Relaţii suplimentare se pot obtine de la dl ing. Laurenţiu Popescu 1elefon: 659.41.60, fax: 

312.55.31 sau e-mail: l.popescu@us2.11er 

Da ta limită până la care propunerile s~leclate trebuie să ajungă la AGffi este 15 mai 
a.c. 

Din Programul de manifestări tehnico-stiintifice si dezbateri tematice 
organizate de filialele teritoriale ale Â GIR' pe anul 2000 
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Simpozion cu lema: Sistemul 1.rv;embric 
l as,gurărit calitlpi în ideea asim ilăr;. ISO 
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Filiala CO NSTANTA 

Conferin\â cu tema: Rungin~eringul ;! 
rt!struct/lr(lr·•u 
Dezbatere cu tema T antporrul 
in termoda,. Preunta,~a Admin1stro(1 ti 
P ortului C,1nstan a 
Forum de partenerial în domeniul 
transferului tehnologi c şi inovare pi.zona 
Mirii Negre• Blaclt. Sta partenersh ip 
forum- cu particinarc intcrnalionall 
A I IX-Ita Simoozion d~ tensometrie 
ConferinJl cu tema: Teltnona\· 2000 

Şcoala de varl : Sisteme de conversie a 
En~r i~i si imoactul ecolo ic al acestora 
Evolu(ii şi prognoze tn repara/ii .ţi 
canstructi1 naval~ la Mar~a Nea rd 
Conferin\l cu tema: Sliipping-ul tn 
Romdnia 
Conferinţă cu tema: Soci~tal~a 
in/ormatianaliJ - societatea mileniului III 

Filiala CLUJ 
A<;livitlli dedicate siJrbiJtoririi a JO ani de 
la fnfiin(area Filialei CLUJ a A GIR: 
• seminar/mast rotundl 
• simpozion tehnico-s1iin1ific 
Simpozion pc teme lchnico-cconomice 

Simpozion lchnico-ttiinţîfic 

FiLiala DOLJ 
Conferinţl cu lema: AcfioniJri cu vitczd 
variabild, Probleme aciuate privind 
iluminatul public 
Dezbatere cu tema: Transferul 
1dnologic fn sprijinul fntreprinderilor 
mici ori~ntatt ulinologic. 0/erld ţi cerere 

Dezbatere cu tem a: Marca d~ produs -
garanţie a calitdţii fi succuului. OfertiJ dt 
con.sulrantiJ 
Tlrgul anual „ELECTRO UTIL 2000" 

marii..-

, aprilie 

I 
! 25 - 18 rna· 

I 
3 - 5 iunie 
1 - 8 iunie 

20 _:.. 28 iulie 

augus t 

septembrie 

octombrie 

m a i 
Aula"Alcx.Domşa .. -
Univ . Tehnici Cluj 

semcs1,u l II 
Univ.Tehnicl Cluj 
semestrul II 
Întreprinderea 
Mecanici Cu.2.ir 

aprilie 2000 

12 m ai 

9 iunie 

28 august 

G. Filiala GALATI 
I. Dezbatere cu lema: Educaţia ,-ngintreascd martîc 

- fncatro? 

2. Confcrlntâ cu ierna: PtrsanalitiJfi iunie 
z4l4ttnt tn in11inu;a d~ constructii 

3, Conferinll cu tema: Tradiţia giJl4ţta1tlJ fn septembrie 
construcria de vase 

4. Dc:zb11erc cu tema: Asupra pro1n.oui, noiembrie 
hazardului uismjc .ţi vulntrobilit4ţii 
fondului constt"Mil 

H. Filiala IA ŞI 
I. 

2. 

Conferinţa internaţionali cu tema: 
Tehnologii modtr,.,t, calital~. 
restructurare 
Evocarea pcrsonalitllii prof.dr.in1. 
Constantin PICO$ ,i contributia sa 
Ia baza htvillmlntului superior de 
tehnolo.1:ia constructici de masini 

august 

I l 

Fil.AGIR-Constanft 
/C entrul de Ing ineri.! 
Avansata (C AES ) 
Fil.AGIR-Con11an1a 

Fîl.AGIR-Constan a 
Fil.AGIR-Constan1a 
/CAES 
Fii.A G IR-Constan1a 
/C Al!S 
Fil.AGIR-Constan1a 

Fil.AG IR - Constanta 

Fil.AG IR-Constan\a 

Fil.AGIR-Cluj 

Fil.AOIR-Cluj/1 
Fii.AGER Clui 
Fil.AGIR-Cluj/ 
Fil.AGIR-Alba 

Fil.AGIR-Dolj/ 
Univcrsit~ Catoliquc 
Louvain la Ncuve-Bel.2.ia 
Fii.A GIR-Dolj/Centrul de 
dezvolta.re a IMM-urilor, 
Dolj; Agenţia de dezvolt. 
regionali sud-vest; 
Primlria Craiova, 
Fil .AGJR-Dolj/OSIM 

Fii.A GIR-Dolj/ 
Camera de Comef! şi 
lnduuric Dol' 

Fil.AGlR-Galaţi/ Univ. 
"Dunlrca de Jos" Galati • 
unill\i industriale 
dit cne-
Fil.AGIR-Galaţi 

Fil.AGIR-Galaţi 

Fil.AGIR-Galaţi 

Fil.AGIR-Ia4i/Ca1.TCM
U niv .Tchn.laşi:C a1.TC M 
-U oiv .M oldova~C hisinlu 
Fil.AGIR-la4i/C1t.TCM
Univ .Tehn. hfi 

Oq:an,zarea unei ;:xc urs ii a • l r. J e, 
obiectiv viz11area expo: ip~i ,n,·n<, 1ale 
u1riv1:, salt EXPO 2000 de fo Ha na o'rt 
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Ex:pozitia filatelică:--Rolul/~m~ii fn viaţa 
cot1diand 
M u l rotund!: Pnztntarea preocupiJrilor 
1eJjnic o-.ţriinţ1fic ~ aparţinând inginuilor 
caracafen, 
Conferintl cu lema: Mihai Eminescu -
L~onardo da Y'i11ci. ooeti i1' inui 
SiD}poz.ion: Agricultura Rom8.niei 
fnc o1r"? 
Confcrinti cu tema: Ralul informaticii fn 
co rid ian 
Confcrinţl cu ierna: lngin~rul român tn 
constelaţia marilor valori universale 
Sarbllorirea Zilei Ingi'nuului 

Confcrinţl cu tema: Calc1tlatorul, 
comoon~nt4 esentiald fn d~corul familiei 

9. Dezbatere cu tema: Contribuţia inginerilor 
caracal~ni la r~zalvarta probl~melor 
~ocial~ al~ comunitdtii 

K. FiLiala SUCEA VA 

2. 

3. 

4. 

5. 

Program de promovare a in(orma1mor 
tehnico-ştiinţifice , care are ca obiective: 
popularizarea ftiînrei, ccrcttar~a 
ftiinţificiJ fi promovaru cn.tit4ţllor 
istorico• tOflrafict din Rom6nia 
Prezentarea unor bnvett de invtn(it cu 
autori din U niversitatca '"Ştefan cel Mare", 
din domeniul electric î mecanic 
Slrbilorirea Zilei ingin~rului 

Ezpotiţii cu rcalizl!ri artiuicc alt 
ÎnRinerilar si invi1a1ilor lor 
Simpozionul calitiJţii 

6. Mas! rotundi cu specialiştii din domeniul 
tehnic 

L. Filiala TIMIŞ 

l. Acţiuni de promovart a profuiunii dt 
in11iner fn rdndurilt tirurilor 

2. Slrbatorirca Zilei Jn.ginuului 

3. Dezbatere cu tema: Prat~ctia m~diului, 
nrobl~md d~ cercetare intcrdiscip/inard 

4 . Aetiunî organizate în cadrul Stlprdmdnii 
E,uoouc a Calit4tii 

M . Filiala VALCEA 

I. Ziua M ondiallI a Apd 

2. Aniversarea a 2j d~ ani de la punerea tn. 
funcJiunt a UHE Ga~ora 24 MW, 
a II-a de pe Olt 

3. Sirbilorirea Zilei inginerului. 

N. Filiala VRANCEA 

1. Dezbatere cu tema: Formarea culturii 
tehnice tn tnvdţtfmdn1ul de culturii 
vtn~rald 

2. Slrbllorirea Zilei Inginerului 

3. Simpozion cu tema: Calc14latorul co 
miiloc d~ fnviJt4md1tt 
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15 august 

I acptem bric 

31 oetom bric 
Salon Banc-Post 
noiembrie 

15 noiembrie 

mai 

14 septcm bric 

octombrie 

noiembrie 

22 ma.rlic 
Rm. Vllcca 
25 aprilie 

14 septembrie 

iunie 

1" scptcm b1ie 

noiembrie 

Fil.>.GIR-Olt 

Fii.A GIR -Olt 

Fii.A GIR-Olt 

Fil.AG IR-Olt 

Fil.AGIR-O11 

Fii AGIR-Olt 

Fii.A GIR-Olt 
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Fil.AGJR-O11 

Fil.AG IR •Suceava/ 
Fundaţia Ştiinţifici 

CYGNUS 

Fii.A GIR-Suceava 

Fil.AGIR-Succava 

Fii.A GIR-Suceava 

Fii.A GIR-Suceava 

Fii.A GIR-Suceava 

Fil.AGIR-Timi, 

Fii.A O IR-Timiş 

Fil.AGJR-Timiş 

Fil.AGIR-Vllcca/ 
Dircctia Anclor Olt 
Fil.AGHt-Vtlcea/ 
lntrepr.H idroccntralc 
Rm.Vtlcea 
Fil.AGIR-Vllcea 

Fil.AGIR 0 Vrancca 

Fii.A GIR-Vrancea 

Fii .A GIR-Vrancea 
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Prof. Horia Colan 
Membru de onoare a A GIR 
Cavaler al Ordinului Palmes 

Academiques 
La 8 martie a.c. a 

avut loc la Ambasa
da Franţei ceremo
nia remiterii însem
nelor Ordinului Pal
mes Academiques 
profesorului Horia 
Colan, membru co
respondent al 
Academiei Româ
ne, membru al 
Academiei de Ştiin
ţe Tehnice din Ro
mânia - preşedinte 
al secţiei de Ştiinţa 
şi ingineria materia
lelor. 

Profesorul Colan, 
membru de onoare al 
AGIR şi membru în Biroul 
executiv al Consiliului 
AGIR, a fost nu
mit de către Gu
vernul Francez 
Cavaler al Ordi
n ului Palmes 
Academiq ues 
prin decret a
părut în Journal 
de la Republique 
Fran~aise, pro
moţia 14 iulie 
1999. 

în scrisoarea sa 
din 9 noiembrie 
1999, Excelenţa 
Sa Ambasadorul 
Franţei, domnul 
Pierre Menat 
spunea: "Eu vă adresez 
toate felicitările mele pen
tru această recompensă 
care, prin persoana dum
neavoastră, onorează coo
perarea franco-română şi 
legăturile remarcabile pe 
care această Ambasadă 
le-a putut dezvolta graţie 

dumneavoastră." 
La ceremonie, domnul 

profesor Jacques Barrat, 

consilier al Ambasadei 
pentru cooperare şi acţiu
ne culturală, directorul In
stitutului Francez din Bu
cureşti, a prezentat activi
tatea de peste 50 de ani a 
profesorului Horia Colan 
în învăţământ şi cercetare. 
S-a referit în special la cea 

legată de universităţi
le, instituţiile de cer
cetare şi asociaţiile 
ştiinţifice franceze, 
"pentru serviciile 
aduse culturii france
ze", aşa cum se spe
cifică în diploma 
semnată de ministrul 
educaţiei naţionale, 
cercetării şi tehnolo
giei, Claude Allegre. 

Din partea Acade
miei Române au par
ticipat: acad. Andrei 
Ţugulea, secretar ge
neral, acad. Radu 
Voinea, preşedinte al 
Secţiei de ştiinţe teh

nice, acad. Marius Pecu
lea, prof. Gleb Drăgan, 

membru cores
pondent; din par
tea Academiei de 
Ştiinţe Tehnice 
din România, 
profesorii: Mihai 
Mihăiţă, vicepre
şedinte, preşedin
te al AGIR; Mir
cea Petrescu, vi
cepreşedinte, La
urentie Sofroni, 
Maria Petrescu, 
Constantin Du
mitrescu, Leontin 
Drugă, membri. 
Au mai fost pre
zenţi membri ai 

familiei precum şi membri 
ai serviciilor de cooperare 
şi acţiune culturală ale 
Ambasadei. 

în numărul viitor vom 
publica discursul domnu
lui profesor Horia Colan la 
această ceremonie. 

Lumea interlopă a 
Internetului (m 

(hacldng, cracking, phreaking) 
(Urmare din nr. trecut) 

După ştiinţa mea, hac
kerii sunt cei mai orgo
lioşi. Ei folosesc ca sistem 
.de operare aproape în ex
clusivitate Linux-ul şi 
foarte rar Windows NT (să 
nu le vorbeşti de Windows 
95/98, că îi îmbolnăveşti 
de supărare şi te vor des
considera până la adânci 
bătrâneţi). Chiar dacă 
aduci vorba de Windows 
NT, nu pomeni de'Micro
soft, fiindcă rezultatul va 
fi acelaşi. Aproape toţi 
sunt tineri (unii din ei fi
ind chiar administratori de 
reţele), cei mai buni şi mai 

"cuminţi" ajungând, după 
o anumită vârstă, specia
lişti în securitatea calcula
toarelor ( dacă nu ei, atunci 
cine, nu?) Aşa s-a ajuns ca 
firme de renume (bănci, 
magazine pe Internet etc.) 
să angajeze în mod special 
echipe de foşti hackeri ( de
numi te "tiger teams" -
echipe de tigri) pentru a 
testa şi evidenţia vulnera
bilităţile propriilor sisteme 
de protecţie, care să fie ul
terior îmbunătăţite în func
ţie de rezultatele obţinute 
de aceste echipe. 
Atacă (citeşte: pene

trează ilegal sistemele de 
securitate de acces) aproa-

pe în exclusivitate servere 
greu accesibile, modifi
cându-le şi afişându-se 
apoi cu aceste accesări 
precum un vânător cu tro
feele sale. De remarcat 
frecvenţa deconcertantă cu 
care sunt atacate serverele 
Pentagonului (sute de mii 
de încercări pe an, dintre 
care peste 50% reuşite 
pentru diverse niveluri de 
acces!) şi "reuşitele" din 
ultimul timp asupra situri
lor celei mai mari compa
nii de vânzări pe Internet 
(Amazon.corn) şi ale gu
vernului Japoniei. La noi 
în ţară, eram pe Internet 
acum câteva luni când, 

Demnitarilor postrevoluţionari 
De când au ieşit în faţă, E unul care toacă-ntruna 
Nu mai am de fel regrete 
Că m-am aplecat în viaţă 
... Doar să mă închei la ghete! 

Şi-n gât i se opreşte mărul 
Când îşi susţine grav minciuna, 
Luând ca martor adevărul! 

lng. Jean Buhman, laşi 

într-o noapte, a început să 
se transmită pe listele de 
discuţii: "Fugiţi repede la 
Ministerul Finanţelor, 
până nu se trezeşte admi
nistratorul de sistem, să 
vedeţi ce le-au făcut!" 
Apoi, după circa 
o săptămână, situl 
MF. a fost "spart" 
din nou, de fieca-
re dată fără a se • 
produce (aparent) 
pagube deosebite. 
Oricum, cred că 
administratorul 
serverului respec
tiv nu mai lu
crează acum aco
lo! 

Cei care folo
sesc totuşi Win
dows 95/98 pen
tru "hackuit" uti
lizează ca princi
pală aplicaţie din 
Windows progra
mul Telnet sau aplicaţii 
specifice dezvoltate de alţi 
hackeri. 

Din arsenalul lor fac par
te atât aşa-numitele "coo-

kies" ("prăjiturele"), mici 
programe dezvoltate în 
primul rând pentru aplica
ţii comerciale pe Internet, 
care se instalează în calcu
lator şi transmit informa
ţii expeditorului, cât şi aşa-

numiţii "cai troieni" ("tro
jan horse"), programe care 
se instalează în calculator 
fără ştiinţa utilizatorului şi 
prin care expeditorul poa-

EXTREME GEOGRAFICE 
I 2 3 4 5 6 7 8 9 10 

I ~: 
2 ~: 
3 ~~ 
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~~ ~: 
5 l~, c,: 
6 ~: c,: 
7 ~ c,: 
I c,: c,: 
9 ('ţ' 

10 ~: 
Orizontal: I. Cea mai înaltă cascadă a planetei (979 m) -

Cel mai întins continent (43,8 mii. kmp). 2. Maximum de 
spirit practic - Piscul vieţii. 3. Statul cu producţia maximă de 
bauxită din SUA. 4. Judeţ campion în construcţia de maşini 
(abrev.)- Şi cel în producţia de fire şi fibre sintetice (abrev.) -
Stat aflat pe primul loc în producţia de diamante (19 mii. ca
rate/an) şi de cobalL 5. Pe scurt, luna a şasea - Sistem de ie
rarhizare sportivă la şah - Constanta cercului. 6. Primul oraş 
producător de vagoane CFR - Cea mai mare organizaţie sta
tală a lumii - 181 ţAri (abrev.). 7. Derivat al amoniacului -
Atol (div. adm.) în Republica Maldive, ţara cu cca mai redusă 
altitudine medie din lume (2 m). 8. Cel mai înalt munte de pe 
glob (cu vârful Chomolungma = 8848 m). 9. Cel mai mic stat 
al lumii (0,44 kmp) - Indică vorbitorul. 10. Cel mai populat 
stat (peste 1,2 mld. loc.) - Cel mai lung canal maritim (161 
km). 

Vertical: I. Cca mai mare peninsulă a globului (2.730 mii 
kmp) - Policlorură de vinil. 2. Asigură circulaţia sevei -
Măsoară forţa unei baterii (abrev.). 3. Localitate în SE Polo
niei - Precum. troienele. 4. Cel mai nordic cerb - Consiliu 
Suprem de ... stat oriental. 5. Planta cc rimează cu ... minte -
lnzeceşte. 6. Bis! - Cel mai lung fluviu al Fran1ei; valea sa 
deţine cel mai important şir de castele medievale din Europa. 
7. Primul fluviu al planetei (aria bazinului: 7,05 mii. kmp; 
lungimea: 6751 km; debitul: 200 mii mc/sec) - Râu în Aus
tria; se varsă în Dunare lângă oraşul omonim. 8. Reşedinta 
biciclistului - Cel mai mare mamifer din România. 9. Se afla 
în titulatura domnitorilor români - Sat martir în Ardeal - Fără 
credinţă (fem.). 10. Cel mai "lung" continent, întins între cele 
două cercuri polare - Folosin!ă. 
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Claudiu-V/orei Săvulescu 
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te folosi calculatorul "vic
timei'' ca pe propriul lui 
calculator. Este binecu
noscută în acest sens apli
caţia "Back Oriffice", rea
lizată de un grup de hac
keri autointitulat "The 

Cult of the Dead 
Cow", care exploa
tează vulnerabilităţi
le din Microsoft Of
fice. 

De altfel, hackin
gul este o practică 
obişnuită şi în cazul 
unor companii de 
renume sau chiar 
guverne. Aplicaţii 
binecunoscute ca 
WS_FTP, ICQ99 şi 
oricare alt program 
pentru transmiterea 
sau recepţionarea 
informaţiilor pe In
ternet (inclusiv - sau 
mai ales? - cele ale 
lui Microsoft Corpo

ration), se presupune că • 
sunt folosite de companii
le care le-au creat pentru 
acumularea unor baze de 
date privind informaţiile 
conţinute în calculatoare
le utilizatorilor lor. ICQ99, 
de exemplu, specifică 
chiar în contractul de agree
ment care însoţeşte pro
gramul că va transmite 
spre firma-mamă informa
ţii despre utilizator. 

lng. Nicolae Sfetcu 
E-mall: 

sfetcu@emall.com 
http://desk• 

top.hypennart.net 
Tel.: 092.22.89.80 
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